

论文

ZA27合金准固相区流变行为及其对上引连铸补缩质量的影响

朱跃峰,曾大本,黄惠松,吴德海

中国科学院金属研究所,清华大学

摘要: 通过研究ZA27合金准固相区的流变行为建立了合金在不同温区的流变模型. 结果表明, 在385-390℃和400-430℃, 合金的流变模型分别为六元件和五元件模型, 并据此推导出合金的流变本构方程. 六元件模型为: [H\_1 || S\_1] - [H\_2 || N\_1] - [N\_2 || S] 五元件模型为: H\_1 - [H\_2 || N\_1] || N\_1 - [N\_2 || S] 根据试验结果计算出各个温度下合金的流变参数, 结合合金相图及DTA曲线, 确定合金凝固过程中的质量补缩与枝晶补缩停止温度分别为420℃和390℃, 为ZA27合金的铸造工艺设计及凝固过程分析提供了重要依据. 最后分析讨论了上引连铸ZA27合金的补缩条件, 提出了满足铸坯补缩要求的上引连铸稳定工作条件.

关键词: ZA27合金 准固相区 流变 上引连铸 补缩

RHYOLOGIC BEHAVIOR OF ZA27 ALLOY IN QUASI-SOLID STATE AND ITS EFFECT ON THE FEEDING QUALITY DURING UPCC

ZHU Yuefeng (Institute of Metal Research, Chinese Academy of Sciences, Shenyang 110015) ZENG Daben; HUANG Huisong; WU Dehai (Department of Mechanical Engineering, Tsinghua University, Beijing 100084)

Abstract: The rhyologic behaviors of the alloy ZA27 in the range of 385-390℃ and 400-430℃ can be described by six element and five element model respectively. Based on these models, the stress-strain equations were deduced, and the creep, reverse creep, loading, and unloading characteristics were discussed. Rhyologic parameters of the alloy at different temperatures were calculated from the experimental results. According to the phase diagram and DTA curves, the stagnant temperatures for the mass feeding and interdendritic feeding during the solidification process of the alloy were determined as 420℃ and 390℃ respectively. By analysing the feeding conditions of upward continuous casting (UPCC) ZA27 alloy, a steady working condition was proposed under which the internal quality of the strand can be assured during UPCC.

Keywords: ZA27 alloy quasi-solid state rhyology upward continuous casting(UPCC) feeding

收稿日期 1996-09-18 修回日期 1996-09-18 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者:

作者简介:

作者Email:

参考文献:

1 Gervais E, Levert H, Bess M Trans Am Foundrymen's Soc, 1980; 88: 1832 胡塞育. 机械工程材料, 1988; (4): 42 Skenazi AF, Pelerin J, Coutiouradis D, Magnus B, Mecus M. Metall, 1983; 37 (9): 8984 Barnhurst RJ, Gervais E. Trans Am Foundrymen's Soc, 1985; 93: 5915 McDonagh P. Metallurgia, 1985; 52(6): 2416 Lohikoski I, Lohikoski M. Metall, 1989; 43(6): 5317 林柏年. 铸造流变学. 哈尔滨: 哈尔滨工业大学出版社, 1991: 1088 Gebhardt E. Z Metallk, 1949; 40: 136

本刊中的类似文章

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(477KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ZA27合金
- 准固相区
- 流变
- 上引连铸
- 补缩

本文作者相关文章

- 朱跃峰
- 曾大本
- 黄惠松
- 吴德海

PubMed

- Article by
- Article by
- Article by
- Article by

